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WrócÄ™ jeszcze do mojego poprzedniego tekstu, a konkretnie do czÄ™Å›ci dotyczÄ…cej
ewentualnego udziaÅ‚u Polaka (Polaków) w którejÅ› z konkurencji jeÅºdzieckich na IO w Rio.
ZdumiaÅ‚ mnie bowiem wpis na blogu Bartosza Jury. Chodzi mi o sÅ‚owa:Beata Stremler
powróciÅ‚a do gry o kwalifikacjÄ™ olimpijskÄ…. Styl i forma Rubicona napawajÄ… optymizmem.
Teraz musimy tylko trzymaÄ‡ kciuki, Å¼eby zdrowie dopisaÅ‚o i Å¼eby wÅ‚aÅ›ciciele konia nie
 sprzedali go przed Rio ... Konkretnie chodzi mi o to &bdquo;trzymanie kciuków&rdquo;.

Bartosz Jura daÅ‚ siÄ™ poznaÄ‡ jako czÅ‚owiek, który jest za tym, aby wszystko byÅ‚o zapisane w
regulaminach, w przepisach i aby tego bezwzglÄ™dnie przestrzegaÄ‡. Mam go za czÅ‚owieka do
bólu konkretnego. ZdumiaÅ‚em siÄ™ wiÄ™c czytajÄ…c, Å¼e problem, czy ewentualnie Rubikon
zostanie sprzedany przed IO, czy nie, chce pozostawiÄ‡ kwestii naszej nadziei. No bo jeÅ¼eli mamy
za to Å›ciskaÄ‡ kciuki, to znaczy, Å¼e nie mamy na to Å¼adnego wpÅ‚ywu i moÅ¼emy siÄ™ tylko
modliÄ‡, aby wszystko poszÅ‚o po naszej myÅ›li.JeÅ¼eli &bdquo;nas&rdquo; rozumieÄ‡ jako
polskie jeÅºdziectwo, czy Polski ZwiÄ…zek JeÅºdziecki, to nie moÅ¼e to byÄ‡ kwestia czyjeÅ›
dobrej woli bÄ…dÅº jej barku. To jest kwestia umowy!Nie wywaÅ¼ajmy otwartych drzwi Nawet
duÅ¼o bogatszych federacji jeÅºdzieckich od naszej nie staÄ‡ na to, aby ten drogi sprzÄ™t, jakim
sÄ… konie (przepraszam za to odhumanizowane okreÅ›lenie) kupowaÄ‡ i dawaÄ‡ zawodnikom.
Nawet w USA i Francji (posÅ‚uÅ¼Ä™ siÄ™ tymi dwoma przykÅ‚adami, bo je znam) tamtejsze
federacji wypracowaÅ‚y w tej kwestii pewien mechanizm. W kwestii zabezpieczenia siÄ™ przed
ewentualnym sprzedaniem konia, w którego starty inwestuje dana federacja. Tym mechanizmem jest
umowa miÄ™dzy federacjÄ… a wÅ‚aÅ›cicielem konia, na którym jeÅºdzi zawodnik bÄ™dÄ…cy w
kadrze narodowej. Zawodnik, który wraz tym koniem jest potencjalnym czy to olimpijczykiem, czy
uczestnikiem ME bÄ…dÅº MÅš, czy wreszcie uczestnikiem Pucharów Narodów. Umowa mówi, Å¼e
do okreÅ›lonego terminu wÅ‚aÅ›ciciel konia zobowiÄ…zuje siÄ™ nie sprzedaÄ‡ konia, a gdyby go
jednak sprzedaÅ‚, to zwróci federacji te koszty, jakie federacja poniosÅ‚a na jego starty.
NajczÄ™Å›ciej sÄ… to umowy krótkoterminowe, typu na 2-4 lata i najczÄ™Å›ciej koÅ„czÄ… siÄ™ z
chwilÄ… zakoÅ„czenia igrzysk olimpijskich.Te umowy zabezpieczajÄ… interesy federacji i sÄ…
dobrowolne. JeÅ›li jakiÅ› wÅ‚aÅ›ciciel konia bÄ™dÄ…cego w krÄ™gu zainteresowania trenera
kadry nie zgodzi siÄ™ na takÄ… umowÄ™, to trudno. Po prostu starty tego konia nie bÄ™dÄ…
dofinansowane z kasy federacji i tyle. MówiÅ‚em o tym na zjeÅºdzie PZJ w swoim wystÄ…pieniu
jako kandydat na prezesa. MówiÅ‚em w tym kontekÅ›cie, Å¼e nie musimy wywaÅ¼aÄ‡ otwartych
drzwi. Wystarczy siÄ™gnÄ…Ä‡ po sprawdzone i dziaÅ‚ajÄ…ce gdzie indziej wzorce. MówiÅ‚em o
tym, Å¼e wzór takiej umowy z amerykaÅ„skiej federacji przekazaÅ‚em Henrykowi
ÅšwiÄ™cickiemu, który dostaÅ‚ zadanie opracowania takiej umowy na potrzeby PZJ.
WypominaÅ‚em kol. ÅšwiÄ™cickiemu, Å¼e siÄ™ z tego zadania nie wywiÄ…zaÅ‚.Uderz w stóÅ‚ a
noÅ¼yce siÄ™ odezwÄ…Kto wtedy zareagowaÅ‚ i to w sposób histeryczny? Ojciec pewnego
zawodnika-kadrowicza. Zawodnika, który dopiero co sprzedaÅ‚ do USA konia za sumÄ™ zapewne
szeÅ›ciocyfrowÄ…. Konia, na którym miaÅ‚ szansÄ™ wystartowaÄ‡ w finale Pucharu Åšwiata.
Ojciec, który &ndash; tak siÄ™ skÅ‚ada &ndash; jest jednoczeÅ›nie menedÅ¼erem skoków.Ten
epizod ze zjazdu dobrze ilustruje najwiÄ™kszy problem naszego Å›rodowiska - konflikt interesów.
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Ojciec zawodnika, który jest w kadrze, nie powinien peÅ‚niÄ‡ Å¼adnej funkcji kierowniczej w PZJ, a
juÅ¼ zwÅ‚aszcza w konkurencji, jakÄ… uprawia jego syn. Zawsze bowiem ktoÅ› funkcyjny bÄ™dzie
myÅ›laÅ‚ w pierwszej kolejnoÅ›ci w kategoriach co jest korzystne dla mojego syna, a dopiero w
drugiej &ndash; co jest korzystne dla organizacji, którÄ… reprezentujÄ™. A to nie zawsze jest
toÅ¼same. Do tej sytuacji pasujÄ… jak ulaÅ‚ sÅ‚owa, cytujÄ™:Gdzie w grÄ™ wchodzÄ… jakieÅ›
maÅ‚e interesiki grup zawodowych, ja to nazywam syndykatów zawodowych, które gdzieÅ›
historycznie powstaÅ‚y. Gdzie próba jakiegokolwiek zamachu na ich bezwÅ‚ad funkcjonowania
wywoÅ‚uje wrÄ™cz histeryczne reakcje.Kto to powiedziaÅ‚? Obecny prezes PZJ MichaÅ‚ Szubski.
Panie Prezesie, jak juÅ¼ pisaÅ‚em, ma Pan w tej kwestii racjÄ™. Mam teÅ¼ nadziejÄ™, Å¼e te
przypadki &bdquo;interesików grup zawodowych&rdquo; czy jak w tym wypadku &ndash; grup
rodzinnych, dostrzega Pan nie tylko w caÅ‚ym Å›rodowisku, ale takÅ¼e pod swoim bokiem. WÅ›ród
ludzi funkcyjnych, z którymi przychodzi Panu dziaÅ‚aÄ‡. TÄ™ nadziejÄ™, Å¼e obecny prezes PZJ
dostrzega ten najwiÄ™kszy problem naszego Å›rodowiska, opieram na tym oto fragmencie wywiadu,
jakiego udzieliÅ‚ portalowi internetowemu &bdquo;Åšwiata Koni&rdquo;:Oto pytanie dziennikarza:
Czy nie widzi Pan konfliktu w sytuacji, w której Sekretarz Generalny pracuje jako budowniczy
parkurów na zawodach?A oto odpowiedÅº prezesa:
 Dostrzegam tÄ™ sytuacjÄ™ jako niekomfortowÄ… dla zarzÄ…du i dla mnie jako jego
prezesa. Do koÅ„ca roku nie chciaÅ‚bym tego burzyÄ‡. Ale oceniam ten fakt jako potencjalne
pole konfliktu interesów i sumienia Sekretarza Generalnego i dlatego chciaÅ‚bym pomóc mu
uniknÄ…Ä‡ tego konfliktu. Dlaczego naprawianiem bÅ‚Ä™dów moÅ¼na siÄ™ zajÄ…Ä‡ dopiero
od nowego roku kalendarzowego &ndash; tego nie rozumiem, ale pozytywne jest to, Å¼e Pan
Prezes te bÅ‚Ä™dy dostrzega. Trzymajmy kciuki, aby udaÅ‚ mu siÄ™ je naprawiÄ‡.No i znowu te
kciuki. A jednak od myÅ›lenia Å¼yczeniowego nie udaÅ‚o siÄ™ uciec.Marek Szewczyk 
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